
УДК: 94(497.11)“1914/1918“

341.322(=163.41)(497.113)“1914/1918“

94:314.117-058.65(=163.41)

COBISS.SR-ID 150007817

DOI број: 10.5937/vig2401075A

Језик рада: Српски

Примљен: 26. 04. 2024.

Прихваћен: 19. 06. 2024.

Тип рада: Оригиналан научни рад

Др Снежана Б. Алексић, доцент
Универзитет МБ у Београду
E-mail: snezanaaleksic3@gmail.com

СТАНОВНИШТВО ГОЛУБИНАЦА У ВЕЛИКОМ РАТУ – ПРИЛОГ ЗА ИЗУЧАВАЊЕ ОПШТЕ СЛИКЕ О ВЕЛИКОМ РАТУ У СРЕМУ

АПСТРАКТ: Познато је да су Срби у Срему били обвезници аустроугарске војске, да је мобилизација уследила одмах по објави рата, а да је, истовремено, све што је у Срему имало префикс „српско“ проглашено за непријатељско. У складу с таквом политиком, нарочито током лета и јесени 1914, Срби у Срему су на различите начине били изложени дискриминацији, тортури и репресалијама. Велики рат у Срему оставио је ненадокнадиве губитке и последице, али, до данас, то је још увек недовољно обрађена тема. Стога, овај рад, чије је тежиште на становништву Голубинаца који су као актери ратних догађаја овде пописани поименично, приређен је и као прилог за изучавање опште слике о Великом рату у Срему.

КЉУЧНЕ РЕЧИ: Велики рат, Голубинци, Срем, Срби, православци, страдање.

Село Голубинци, позиционирано у географској регији Срема, пре и током Великог рата налазило се у оквиру Аустроугарске монархије. Према управној организаци улазило је у састав Старопазовачког котара. По попису становништва из 1910. године, у селу је живео 4.591 становник: 1.913 католика, 2.683 православца и 5 становника који су припадали другим конфесијама.¹ Иако попис није вршен према националној одредници, познато је да су у селу доминирале две етничке заједнице: Хрвати и Срби, који су, без обзира на верску или националну припадност, били држављани Угарске.²

Становништво Голубинаца у Великом рату

Недуго након Сарајевског атентата и објаве рата Краљевини Србији, први одред Аустроугарске војске, њих 60, са својим заповедницима, стигао је 16. јула у Голубинце.³ Сутрадан, 17. јула, у Голубинце је пристигло још мађарске војске; размештени су по кућама у селу и тада „страх уђе у народ, јер су Мађари певали и претили сабљама свакоме кога су срели.“⁴ Из документа Петроварадинског војног суда сазнаје се да је у Голубинцима била смештена 32. пешачка регимента.⁵ На Огњену Марију у Голубинце је стигао „Etappen-Commandant“, поручник Ђура Чокић. Већ сутрадан предузео је претрес кућа православног становништва, рачунајући и кућу пароха Дамјана Прерадовића, од кога је, 18. јула, војска узела кључ од православне цркве, коју је група војника детаљно претресла. Тада је у порти цркве војска подигла камену плочу са гробнице некадашњег татора Малетића, који је ту сахрањен пре 100 година. Гроб је прекопан, а кости из њега избачене. Иако у овом претресу војска није открила ништа сумњиво, издате су заповести, које су се односиле на све становништво Голубинаца: „да се после 8 сати увече нигде не сме видети свећа, у гостионице се не сме ићи, јавних окупљања у приватним кућама ни на улицама не сме бити, забрањено је звоњење на Божје службе, по свим бољим кућама одређени су станови за офицере, а све куће у селу морале су примити војнике, са свим трошком њиховог издржавања (исхране). Осам аустроугарских војника, одређено је да по 4 цивила и дању и ноћу дежурају на торњу православне цркве.“⁶ У село је, 19.

¹ Kr. zemaljski statistički ured u Zagrebu, Popis žiteljstva od 31. prosinca 1910. u krajevinama Hrvatskoj i Slavoniji, (Zagreb: Kr. zemaljski statistički ured u Zagrebu, 1914), 318.

² Снежана Алексић, Илијина прича (Нови Сад: ИК Прометеј, 2018), 93–94.

јула, стигао главни заповедник јужне армије надвојвода Јосиф. Био је смештен у стану римокатоличког жупника Фрање Вуковића. Истог дана одржан је први ратни савет у кући православног свештеника Дамјана Прерадовића. Надвојвода се кратко задржао у Голубинцима, те је већ 21. јула са главним делом своје војске отпутовао из села. Неколико дана по њиховом одласку, кроз Голубинце је поново јурила нова војска: пешаци, коњица, топови, товари. Кретали су се према Кленку, а у Голубинцима се нису заустављали.⁷ Затим се, 1. августа, она војска која је била смештена у селу из Голубинаца повукла према Сави.⁸

Аустроугарска војска је, крајем јула, нарочиту сумњичавост и репресију испољавала према православном делу становништва Голубинаца. Парох Прерадовић је, након што му је војска 27. јула претресла кућу, приведен на саслушање.⁹ Истог дана ухапшени су Срби: учитељ Жегарац и његова супруга, старица Љубица Грујић, као и мајка учитеља који се због избијања рата није могао из Врњачке Бање вратити у Голубинце.¹⁰ Међу ухапшенима били су и гостионичар Мита Мијуц, трговац Николајевић и његова снаја Зорка.¹¹ Учитељ Жегарац са супругом, гостионичар Мијуц, Љубица Грујић и парох Прерадовић одведени су у Стару Пазову,¹² где је, пред Војним судом, тражено од пароха Прерадовића да гарантује за мир у Голубинцима. Прерадовић је тврдио да може гарантовати само за православце, пошто са католицима слабије сарађује и не познаје их добро.¹³ Парох је тада гарантовао и за учитеља Жегарца, иако је он био оптужен да је из свог стана у Голубинцима давао светлосне сигнале српској војсци.¹⁴ Сви ухапшени су затим пуштени да се врате својим кућама.¹⁵ Недуго након овог хапшења, у зору, на Велику Госпојину 15. августа, наоружана патрола поново хапси пароха Прерадовића.¹⁶ Из Голубинаца су

⁷ Дамјан Прерадовић, „Из мог албума”, Застава, 31. 7. 1921, 1.

⁸ Дамјан Прерадовић, „Из мог албума”, Застава, 30. 7. 1921, 1.

⁹ Дамјан Прерадовић, „Из мог албума”, Застава, 3. 8. 1921, 1.

¹⁰ Видети ф. 41 у овом раду.

¹¹ Дамјан Прерадовић, „Из мог албума”, Застава, 4. 8. 1921, 1.

¹² Дамјан Прерадовић, „Из мог албума”, Застава, 5. 8. 1921, 1.

¹³ Дамјан Прерадовић, „Из мог албума”, Застава, 6. 8. 1921, 1.

¹⁴ Истрагом је утврђено да је светло, које се видело на прозору стана учитеља Жегарца, заправо био одсјај од кандила које је стално горело у католичкој цркви, те кроз витраж на црквеном прозору рефлектовало разнобојну светлост на суседну зграду у којој се налазио стан учитеља Жегарца.

¹⁵ Дамјан Прерадовић, „Из мог албума”, Застава, 9. 8. 1921, 1.

¹⁶ Дамјан Прерадовић, „Из мог албума”, Застава, 10. 8. 1921, 1.

га под стражом спровели у Петроварадин,¹⁷ а одатле, преко Суботице и Сегедина, интернирали у Горњу Угарску, у Вашархељ¹⁸ где је боравио до 8. фебруара 1916, а затим је, након четири дана, одведен у Копривницу.¹⁹ Коначно, из интернације се у Голубинце вратио 21. јуна 1917. године.²⁰ Осим пароха Прерадовића, који је био и изабрани члан Скупштине сремске жупаније,²¹ из Голубинаца је интернирано још становника. У Арад су међу првима интернирани ратари: Цветко Бељанин, стар 55 година, и Цвеја Шубић, стар 47 година.²²

У септембру 1914. српска војска је извела офанзиву на Срем. Њена Прва армија започела је прелажење реке Саве ноћу, 6. септембра, а у Срему се задржала до 13. септембра. „Крајња северна линија у Срему до које је допрла Српска војска била је: Шашинци, Јарак, Буђановци, Сибач, Пећинци, Попинци, Голубинци и Ст. Бановци. У Шашинцима, Голубинцима и у Ст. Бановцима Српска војска се задржала само неколико сати.”²³ Пре кратког уласка у Голубинце, патрола српске војске, коју су чинила тројица извиђача коњичког пука, упућена је да извиди прилазе Голубинцима. На овом задатку српска извидница се сусрела са 30 аустроугарских коњаника. Дошло је до краћег оружаног сукоба који се завршио повлачењем обе стране.²⁴ Током кратког уласка српске извиднице у Голубинце, пред њих су изашли мештани села, Срби, жене и нерегрутовани, јер су се војно способни још од проглашења мобилизације налазили у својим јединицама. Након повлачења српске војске, већ 13. септембра у Голубинцима је аустроугарски преки суд започео истрагу о држању цивила приликом уласка српске извиднице у село. Суд је доносио пресуде које су извршене на лицу места. Према Т. Искруљеву, на смртне казне осуђени су ратари: Веселин Јевтић,²⁵

¹⁷ Дамјан Прерадовић, „Из мог албума”, Застава, 11. 8. 1921, 1.

¹⁸ Дамјан Прерадовић, „Из мог албума”, Застава, 13. 8. 1921, 1.

¹⁹ Иако је у фељтону „Из мог албума” Д. Прерадовић навео податке о својој интернацији, у каснијим изворима наведено је да је био интерниран у Арад. Упор.: Тоша Искруљев, *Распеће Српског народа у Срему 1914. године* и *Маџари* (Нови Сад: ИК Прометеј, Београд: Радио-телевизија Србије, 2014), 122; Радмила Радић.

²⁰ Дамјан Прерадовић, „Из мог албума”, Застава, 26. 8. 1921, 1.

²¹ Srijemska županija, *Izvjешće o stanju javne uprave u Županiji srijemskoj za upravnu godinu 1914.* (Vukovar: 1915), 9-10.

²² Т. Искруљев, *н. д.*, 122.

²³ Исти, 208.

²⁴ „Из ратне торбице: другови у невољи”, Стража, 16. 8. 1915, 3.

²⁵ В. Јефтић – осуђен и стрељан 13. 9. 1914. у 5 сати по подне, сахрањен без свештеника уз пут код циглане С. С. Николајевића истог дана у 6 сати по подне. У тренутку смрти имао је 35 година и био је ожењен Гроздом (рођ. Ераков). – Протокол умрлих православне источне цркве храма Св. Ваведења Господњег у Голубинцима, текући број 97/1914.

стар 33 године, отац двоје деце, и Јован Лазин,²⁶ стар 30 година, такође отац двоје деце. Истог дана ухапшене су Српкиње, девојке Зора и Ана Тишма, Вука Летић и Ана Бошњакловић.²⁷ Сутрадан, 14. септембра, на смрт су осуђени: Станко Путниковић, стар 60 година, који је стрељан у школској башти, а његова кућа је спаљена, Ђока Бабић, колар, стар 45 година, који је убијен у Старој Пазови, и Бранко Миличевић, стар 22 године, стрељан у Ашањи.²⁸ Осим именованих, на смрт стрељањем осуђен је и Петар Путниковић, стар 25 година. Егзекуција је извршена 19. септембра у 10 сати, а истог дана у 16 часова сахрањен је на општем гробљу без свештеника, јер је парох Прерадовић претходно интерниран. Путниковићев гроб касније је прелио и опојао јеромонах Пајсије Павловић.²⁹ У септембру 1914. године војни суд у Голубинцима осудио је на по 12 година затвора у Лепоглави: Луку Лепшановића, старог 45 година, Петара Путниковића,³⁰ старог 24 године, и Љубу Дудића, старог 60 година. Дудић је по доласку у Лепоглаву преминуо.³¹ Хапшења и интернирање становника Голубинаца настављени су и током октобра и новембра 1914. године. Тада је ухапшена и спроведена у загребачки затвор, где је провела два месеца, супруга др Милоша Гајића, мајка петоро мале деце, и то у време када је мобилисани др Гајић, као војни лекар, вршио своје лекарске дужности при аустроугарској војсци. Затвореници загребачког затвора били су и: Ђока Николић, сеоски кнез; Светислав Николајевић, трговац, стар 55 година, заједно са својом супругом Милицом и снајом Зором, док се њихов син и муж налазио у аустријској војсци; Жика Бошњакловић, општински писар, стар 20 година; Илија Тишма, стар 20 година; Алекса Лепшановић, Паја Бошњакловић; Влајко Начић, стар 60 година; Прока Пачић,

²⁶ Ј. Лазин – осуђен и стрељан 13. 9. 1914, у 5 сати по подне, сахрањен без свештеника уз пут код циглане С.С. Николајевића, истог дана у 6 сати по подне. У тренутку смрти имао је 29 година и био је ожењен Вуком (рођ. Малетић). – Протокол умрлих православне источне цркве храма Св. Ваведења Господњег у Голубинцима, текући број 98/1914.

²⁷ Аустроугарска војска их је пред општинском кућом опасала конопцима испод груди и подигла на четири кестена, на којима су висиле три сата. Тешко озлеђене, онесвешћене и кржаве пребачене су у Осијек, где су биле затворене у бараку, у којој није било ни елементарних услова за живот, а одатле су транспортоване у загребачки затвор где су провеле четири месеца. Након тога су, измучене, пуштене да се врате у Голубинце. – Т. Искруљев, *н. д.*, 123–124.

²⁸ Исти, 123–124.

²⁹ Протокол умрлих православне источне цркве храма Св. Ваведења Господњег у Голубинцима, Т. бр. 99/1914.

³⁰ Вероватно да је реч о Петру Путниковићу који је стрељан 19. септембра, а белешка о смрти убележена је у Протокол умрлих под Т. бр. 99/1914.

³¹ Т. Искруљев, *н. д.* 123–124.

стар 58 година.³² Осим у Загреб, један део православног становништва Голубинаца интерниран је и у Вараждин.³³

Сремци су по објави рата, без обзира на верску, односно националну припадност, као држављани Угарске, и војни обвезници Аустроугарске, мобилисани.³⁴ Због чињенице да треба да ратују против Краљевине Србије и против Русије, Срби у Срему су пружили отпор мобилизацији. На све начине су током свих година рата тражили начина да се ослободе војне обавезе у монархији.³⁵ Познато је да су у том настојању сами себе повређивали, те су се појединци нашли на оптуженичкој клупи пред петроварадинским војним судом.³⁶ Војни лекар Адолф Хорман известио је војну болницу у Старој Пазови³⁷ „да је приметио да се током новембра и децембра 1916. много војника пријављује да су болесни, и то након повратка са одсуства. Код њих 19 је примећено отицање десне потколенице, док се у пределу чланка ноге примећује по један убод, за који војници кажу да је трн у питању, а сумња се на убризгавање заразне течности 'правац-шприцем'. Болница у Ст. Пазови обавестила је Војну команду у Загребу да је Команда болнице од непознатог лица сазнала да се у последње време повећала продаја наведених шприцева по апотекама. Војна команда из Загреба наредила је да се покрене судски поступак код надлежног Војног суда у Петроварадину. Војници против којих је Војна болница у Ст. Пазови поднела пријаве за дело самоповређивања³⁸ стављени

³² Исти, 125.

³³ Без податка о броју и идентитету интернираних људи. Према списку лечених интернираца у вараждинској болници током 1915/16. год., сазнаје се да је у Вараждину као интернирац боравио Милош Мијатовић, ратар из Голубинаца. – Vladimir Huzjan, „O lečenim i umrlim Srijemcima interniranim u Varaždinu 1915. i 1916. godine”, Годишњак филозофског факултета у Новом Саду, Књ. XLV, бр. 1 (2020), 67–93.

³⁴ Сремци су регрутовани у ландвер – домобрански 28. пук са седиштем у Осијеку, и у ландштурм 70. пешачки пук са седиштем у Петроварадину. Осијечки пешадијски пук бр. 28 је током 1914. год. прикључен 42. домобранској пешачкој „Вражјој” дивизији, која је ратовала у Србији – на Церу и Колубари, затим, 1915. године, у Србији и Црној Гори. Након тога је део 28. пука пребачен у Русију. Пешачки 70. ландштурм пук је након објаве рата повучен из Беча и упућен у Србију, а затим је део пука пребачен у Русију, а део у Италију. Кретање оба пука може се пратити из „листе губитака”.

³⁵ Више в.: С. Алексић, *н.д.*

³⁶ Више в.: Љ. Бубњевић, *н.д.*

³⁷ Војна болница у Старој Пазови радила је и током пролећа 1917. године. У њој је 15. марта 1917. преминуо двадесетпетогодишњи Светозар Ковачевић, ожењен Евицом Костић (рођ. Бубњић). Као узрок смрти наведена је болест „Malaria Tropica”. – Протокол умрлих православне источне цркве храма Св. Ваведена Господњег у Голубинцима, Т. бр. 18/1917.

³⁸ Болест отицања ноге, праћена повишеном температуром, јавила се код оних војника који су били на одсуству у местима Ст. Пазова, Голубинци, Угриновци, Ст. Ба-

су у одвојену бараку – болнички затвор.”³⁹ У групи оптужених за са-моповређивање били су: Алекса Лепшановић, пешадинац, припад-ник 70. регименте; Мате Бурсаћ, војник-превозник Транспортне дивизије бр. 13; Сава Мијачевић, разводник 70. регименте; Андрија Гашпаревић, војник превозник, припадник одељења за опоравак коња бр. 224; Грга Радомировић, пешадинац 70. регименте; Иван Бешкер, пешадинац 70. регименте. Међутим, иако је пред војним судом покренут и вођен поступак, обустављен је због недостатка до-каза.⁴⁰ У децембру 1916. пред истим судом вођен је поступак против одсутног Константина Ковачевића, каплара, родом из Голубинаца, припадника 70. регименте. Ковачевићу је суђено „зато што је згре-шио против државне ратне силе”, али је судски поступак привремено обустављен, „док се именовани оптужени не ухапси.”⁴¹ У јануару 1917. пред Војним судом у Петроварадину суђено је Стефану Керави-ци, припаднику 70. регименте, рођеном у Голубинцима, оптуженом за дезертерство.⁴² У марту исте године, пред истим судом, вођен је поступак са истом оптужницом против Вукашина Станкова, коња-ника, припадника 12. коњичке регименте, рођеном у Голубинцима.⁴³

Сремци су у добровољачке редове српске војске углавном дола-зили као дезертери аустроугарске војске. Након рата, општински бе-лежник Иса Станковић, рођени Голубинчанин, сведочио је да се он „дао заробити на руском фронту” одакле је дошао у Србију, потом прошао албанску голготу. За то време, у одсуству, осуђен је од стране Аустроугарске на смрт, а имање у Голубинцима му је конфисковано.

новци, Буђановци, Војка, Попинци, Н. Карловци, Белегиш, Батајница, као и у осталим местима Румског и Земунског среза.

³⁹ Љ. Бубњевић, *н.д.*, 136.

⁴⁰ Иста, 136–140.

⁴¹ Против Ковачевића покренута је истрага јер је Краљевском српском ратном министарству послао молбу да га приме у српску војску, што је прихваћено. Ова молба нашла се у Београду, у рукама Цесарско-краљевског војног генералног губернаторства, као и извештај поручника Гајића, припадника I пешачког пука „Књаза Милоша Великог”. Извештај поручника Гајића састављен је на основу изјаве Ковачевића да је ступио у српску војску тако што се као заробљеник налазио у Врњачкој Бањи у болници у којој је радио као болничар. Тада је, са још 22 друга, поднео молбу Шумадијској дивизији да им се дозволи да добровољно ступе у српску војску. Након добијеног одговора да су примљени, задржани су да раде као болничари, пошто је у то време владао пегави тифус. Када је зараза престала, спроведени су у Скопље, упућени Битољској дивизији, која их је увела у списак и упутила у пук „Књаз Милош Велики”. – Љ. Бубњевић *н.д.*, 144–145.

⁴² Побегло из болнице за заразне болести у Бршадину, кажњен дисциплинском мером 15 дана затвора. – Љ. Бубњевић, *н.д.*, 155.

⁴³ Као и Керавици, и Станкову је због бекства из исте болнице изречена дисциплинска мера од 15 дана затвора. – Љ. Бубњевић, *н.д.*, 166.

Станковић је сведочио да је, осим њега, из Голубинаца било још 25 људи у редовима српске војске, укупно 26 добровољаца.⁴⁴ То су били: Тодор С. Бачвански; Миливој А. Бељин; Петар В. Буђановчанин; Стеван М. Вукобратовић; Станко Б. Галечић; Тодор Б. Ђукић; Живко П. Јанковић; Гавра К. Ковачевић; Коста Т. Ковачевић; Петар С. Ковачевић; Бошко З. Лепшановић; Божа С. Милетић; Славко М. Милијашевић; Алекса Ђ. Мијатовић; Славко М. Милијашевић; Жарко Милићевић; Марко Милићевић; Гавра В. Небригић; Душан Николић; Божидар М. Петрикоња; Ђока М. Путниковић; Павле С. Радуловић; Сава П. Савић; Илија Д. Станковић; Иса Б. Станковић; Милан Б. Шубић.⁴⁵

Али, без обзира на случајеве избегавања мобилизације, самоповређивања и дезертерства, један део мештана Голубинаца нашао се у редовима аустроугарских трупа. Вести из осијечке болнице о рањеницима и болесницима из 28. пешачке домобранске регименте, које су у Голубинце прispеле током друге половине септембра 1914, када је у селу војни суд вршио хапшења, егзекуције и интернације, нису биле добре. Из строја су били избачени: Чачић Стјепан, рођен 1881, Наранчић Адам, рођен 1880,⁴⁶ Сечански Живан, рођен 1888, Црнковић Мато, рођен 1887.⁴⁷ Рђаве вести стизале су и о регрутима 70. пешачке регименте. На листи губитака нашли су се: Бачванин Никола, 13. компанија, Савић Јосип, 14. компанија, Станковић Никола, рођен 1886,⁴⁸ Бићанин Никола,⁴⁹ Станковић Теодор, натпоручник.⁵⁰ На наредној листи губитака, од 26. септембра 1914, без ближе информације о томе да ли су лица рањена, болесна или изгубила животе, као и без информације о томе којој регименти и компанији су припадали, нашли су се Јосип Савић и Жарко Видовић.⁵¹ Од новембра 1914. до септембра 1918. у листама губитака наводи се 155 информација о регрутима из Голубинаца. Имена појединих лица помињу се више пута, као више пута рањавани. Појединци су се на листама обрели као заробљени, а за неке је објављено да су преминули.

⁴⁴ Т. Искруљев, *н.д.*, 125.

⁴⁵ Према подацима објављеним у: Никола Петровић, *Са свих страна српски добровољци 1912–1918* (Нови Сад: ауторско издање, 2005).

⁴⁶ „Vijesti o ranjenicima i bolesnicima br. 6”, *Obzor*, 11. 9. 1914, 2; „Popis ranjenika”, *Jutarnji list*, 12. 9. 1914, 8.

⁴⁷ „Vijesti o ranjenicima i bolesnicima br. 11”, *Obzor*, 26. 9. 1914, 2.

⁴⁸ „Izvadak iz popisa gubitaka br. 13” *Obzor*, 19. 9. 1914, 2.

⁴⁹ „Popis gubitaka br. 13” *Jutarnji list*, 22. 9. 1914, 2.

⁵⁰ „Lista gubitaka br. 13”, *Novosti*, 23. 9. 1914, 4.

⁵¹ „Popis gubitaka”, *Jutarnji list*, 26. 9. 1914, 6.

Листе губитака⁵² аустроугарске војске од новембра 1914. до септембра 1918. године:⁵³

1. Бошњаковић Марко, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 14. комп., Славонија, Ст. Пазова, Срем, Голубинци, рањен, [5.11.1914].
2. Буђановчанин Радивој, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 2. комп., Славонија, Ст. Пазова, Срем, Голубинци, рањен, [5.11.1914].
3. Лисац Стјепан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 2 комп., Славонија, Ст. Пазова, Срем, Голубинци, рањен, [5.11.1914].
4. Жарковић Никола, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 1 комп., Славонија, Ст. Пазова, Срем, Голубинци, мртав, [5.11.1914].
5. Докоза Мијат, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 12 комп., Славонија, Ст. Пазова, Срем, Голубинци, рођ. 1887, рањен, [27.11.1914].
6. Освалд Стјепан, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Срем, Голубинци, рођ. 1885, рањен, [27.11.1914].
7. Сечански Живан, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Срем, Голубинци, рођ. 1888, рањен, [27.11.1914].
8. Бошњаковић Јелисије, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1891, рањен, [14.12.1914].
9. Докоза Мијат, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1887, рањен, [14.12.1914].
10. Першић Стјепан, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1887, рањен, [14.12.1914].
11. Бошњаковић Милан, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 5. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1886, рањен, [9.1.1915].
12. Ковачевић Богољуб, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 10. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1884, рањен, [9.1.1915].
13. Ковачевић Константин, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 15. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1887, заробљен, Ниш, [9.1.1915].

⁵² У попису који следи, датуми објављивања листи губитака наводе се у угластим заградама [].

⁵³ Наведени попис начињен је помоћу 144 стране оригиналних листова губитака који су у факсимили објављени на порталу Хрватског државног архива: <http://prvisvjetskirat.arhiv.hr/> – приступљено од 10. до 15. 1. 2023.

14. Першић Јакоб, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 5. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1883, рањен, [9.1.1915].
15. Сечански Јован, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 10. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1883, рањен, [9.1.1915].
16. Наранчић Адам, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 5. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1880, рањен, [4.2.1915].
17. Ролендер Мијо, Пеш. ландштурм рег. бр. 79, 1. комп., Хрватска, Ст. Пазова, Срем, Голубинци, рођ. 1886, заробљен, Ниш, [6.2.1915].
18. Паурић Андро, Пољски јегер батаљон бр. 31, 1. комп., Славонија, Стара Пазова, Голубинци, рођ. 1887, рањен, [15.2.1915].
19. Борчић Мишо, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [18.2.1915].
20. Бошњакковић Никола, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 3. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1885, рањен, [18.2.1915].
21. Гашпаровић Стефан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 9. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [18.2.1915].
22. Малетић Сава, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 1. комп., Славонија, Рума, Голубинци, погинуо у децембру 1914, [18.2.1915].
23. Мијатовић Мато, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [18.2.1915].
24. Мијатовић Мишо, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [18.2.1915].
25. Путниковић Никола, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 1. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [18.2.1915].
26. Савић Теодор, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, погинуо, [18.2.1915].
27. Савић Тошо, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, погинуо, [18.2.1915].
28. Ковачевић Стевозар, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 9. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1881, рањен, [2.3.1915].
29. Ковачевић Ђуро, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 10. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1884, погинуо око 25-28. 11. 1914, [2.3.1915].

30. Милијашевић Славко, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 11. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1889, рањен, [2.3.1915].
31. Пекић Васо, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 11. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1884, погинуо између 26. и 30. 11. 1914, [2.3.1915].
32. Шумахер Мијо, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 11. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1881, рањен, [2.3.1915].
33. Шош Иван, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 11. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1893, рањен, [2.3.1915].
34. Станковић Тодор, Пеш. ландвер рег. бр. 28, II/3. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1876, рањен, заробљен, I резервна војна болница у Ваљеву, Србија, [19.3.1915].
35. Станковић Илија, (без податка), Славонија, Срем, Голубинци, рођ. 1891, заробљен, Ниш, Србија, [14.4.1915].
36. Бошњаковић Марко, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 14. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, заробљен, [22.4.1915].
37. Мијатовић Алекса, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 2. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1884, заробљен, [22.4.1915].
38. Вукобратовић Ђока, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 3. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, заробљен, [22.4.1915].
39. Савић Павао, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 14. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1886, заробљен, Ниш, Србија, [8.5.1915].
40. Савић Сава, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 14. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1888, заробљен, Књажевац, Србија, [8.5.1915].
41. Габор Драгутин, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 9. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1882, заробљен, Књажевац, Србија, [16.5.1915].
42. Першић Јакоб, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 1. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1883, заробљен, Ниш, Србија, [16.5.1915].
43. Путниковић Ђорђе, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 1. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1891, заробљен, Ниш, Србија, [16.5.1915].

44. Живановић Павлов Милан, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 3. компанија, Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1893, заробљен, Ниш, Србија. [16.5.1915].
45. Чрљен Ђуро, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 5. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1887, погинуо, [2.6.1915].
46. Вукајловић Димитрије, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 5. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1891, рањен, [2.6.1915].
47. Бичан Павле, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [5.6.1915].
48. Јовановић Милош, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 3. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [5.6.1915].
49. Стаић Живан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [5.6.1915].
50. Стајић Паја, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 4. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1884, рањен, [5.6.1915].
51. Станковић Илија, (без податка), Славонија, Срем, Голубинци, ратни заробљеник, Ниш, Србија, [5.6.1915].
52. Живановић Бошко, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [5.6.1915].
53. Костић Симо, (без податка), Славонија, Срем, Голубинци, заробљен, Ниш, Србија, [9.6.1915].
54. Бошњаковић Марко, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 14. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1892, рањен, [14.6.1915].
55. Цаљан Мато, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 14. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1888, рањен, [14.6.1915].
56. Мијатовић Милош, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 4/15 комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1879, рањен, [14.6.1915].
57. Путниковић Чедомир, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 8. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1886, рањен, [14.6.1915].
58. Сечански Светозар, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 1/13. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1884, рањен. [14.6.1915].
59. Штимац Адам, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 6. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1883, рањен, [14.6.1915].
60. Тонковић Марко, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 7. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1884, рањен, [14.6.1915].

61. Црљен Марко, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 8. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1883, заробљен, Житник Србија, [30.6.1915].
62. Малетић Велимир, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 9. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1892, рањен, [20.7.1915].
63. Манђен Мартин, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 9. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1887, рањен, [20.7.1915].
64. Шмид Тодор, (без податка), Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1887, рањен, [20.7.1915].
65. Бачвански Тодор, (без податка), заробљен, II резервна војна болница у Нишу, Србија, [23.7.1915].
66. Фрец Фрањо, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 9. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1891, заробљен, [29.7.1915].
67. Новачић Јоцо, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 9. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1885, заробљен, [29.7.1915].
68. Жарковић Јосип, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 2. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1892, заробљен, [29.7.1915].
69. Малетић Светозар, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 15. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [3.8.1915].
70. Манчета Јосеф, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 7. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1890, заробљен, VI резервна војна болница у Крагујевцу, Србија, [3.8.1915].
71. Дудић Милош, Пеш. ландвер рег. бр. 28, Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1879, заробљен, Ниш, Србија, [7.8.1915].
72. Петриновић Мартин, Пеш. ландвер рег. бр. 28, Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1872, заробљен, Ниш, Србија, [7.8.1915].
73. Рудић Мијо, Пеш. ландвер рег. бр. 28, Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1872, заробљен, Ниш, Србија, [7.8.1915].
74. Жарковић Иван, Пеш. ландвер рег. бр. 28, Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1878, заробљен, Ниш, Србија, [7.8.1915].
75. Чугаљ Марко, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 7. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [17.8.1915].
76. Ковачевић Милош, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 7. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [17.8.1915].

77. Наглић Никола, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 7. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1882, погинуо 29.6.1915, [17.8.1915].
78. Опачић Живан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 7. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [17.8.1915].
79. Петровић Антон, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 7. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1893, рањен, [17.8.1915].
80. Ковачевић Павле, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 1, комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1886, погинуо између 10. и 20. 2. 1915, [4.9.1915].
81. Љубинковић Дамјан, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 1, комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1879, рањен, [4.9.1915].
82. Павлећић Лука, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 3, комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1878, рањен, [4.9.1915].
83. Љубинковић Стефан, Коњичка рег. бр. 12, 2. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1890, рањен, [15.9.1915].
84. Цаљан Мато, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 7. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [28.9.1915].
85. Ђукић Георг, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 13. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [28.9.1915].
86. Малетић Реља, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 8. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1892, рањен, [28.9.1915].
87. Милутиновић Душан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 8. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1893, рањен, [28.9.1915].
88. Урбан Мијо, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 8. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1891, рањен, [28.9.1915].
89. Жарковић Иван, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 13. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [28.9.1915].
90. Гашпаровић Антон, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1887, заробљен, Зајечар, Србија, [28.9.1915].
91. Љубинковић Теодор, Коњичка рег. бр. 12, 4. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1892, рањен, [7.10.1915].
92. Ранчић Стјепан, Пољски јегер батаљон бр. 31, 1. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1886, погинуо у јулу или августу 1915, [21.10.1915].

93. Циндрић Иван, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 6. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1889, заробљен, Русија, [9.11.1915].
94. Црљен Перо, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 6. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1888, рањен, [9.11.1915].
95. Црнковић Стефан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 2. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1884, заробљен, Русија, [9.11.1915].
96. Галечић Иван, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 3. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1893, рањен, [9.11.1915].
97. Кнежевић Тадија, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 5. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1888, рањен, [9.11.1915].
98. Першић Андрија, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 1. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1893, рањен, [9.11.1915].
99. Сечански Ђока, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 7. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [9.11.1915].
100. Станковић Никола, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 7. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рањен, [9.11.1915].
101. Стојковић Бранко, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 7. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1892, рањен, [9.11.1915].
102. Докоза Ђуро, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 11. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1895, рањен, [8.1.1916].
103. Дудић Стефан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 14. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1894, рањен, [8.1.1916].
104. Крмпота Иван, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 1. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1887, заробљен, Русија, [8.1.1916].
105. Миличевић Марко, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 4. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1894, заробљен, Уједињена болница за евакуацију број 74 у Курску, Русија, [8.1.1916].
106. Бановчанин Витулос⁵⁴ Коњичка рег. бр. 12, Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1883, рањен, [8.2.1916].
107. Габор Стефан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 13. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1895, рањен, [15.2.1916].

⁵⁴ Верно оригиналу.

108. Гајић Живојин, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 2. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1894, ратни заробљеник, Болоња, Италија, [15.2.1916].
109. Илић Божидар, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 16. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1884, заробљен, Италија, [15.2.1916].
110. Галечић Божо, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 3. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1892, ратни заробљеник, Русија, [26.2.1916].
111. Павловић Пајо, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 3. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1894, заробљен, село Аркадак крај Балашова, Губернија Саратов, Русија, [26.2.1916].
112. Урлан Милан, Пеш. ландвер рег. бр. 27, 11. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1891, заробљен, Јелабуга, Губернија Вјатка, Русија, [26.4.1616].
113. Крмпота Павао, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 16. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1891, заробљен, Русија, [2.5.1916].
114. Лијовић Антон, Пешадијска ландштурм рег. бр. 70, 14. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1885, заробљен, Русија, [2.5.1916].
115. Петрикоња Божо, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 3. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1894, заробљен, Русија, [2.5.1916].
116. Шмид Андреас, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 3. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1887, заробљен, Русија, [12.5.1916].
117. Мутвић Никола, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 12. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1881, заробљен, Србија, [17.6.1916].
118. Живановић Саво, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 3. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1885, рањен, [17.6.1916].
119. Бачванин Теодор, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 6. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1890, заробљен, Италија, [18.8.1916].
120. Гашпаровић Стефан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 6. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1891, заробљен, Русија, [18.8.1916].

121. Мијатовић Алекса, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 2. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1884, заробљен, Србија, [26.8.1916].
122. Тонковић Мато, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 5. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1894, рањен, [29.8.1916].
123. Црљен Миша, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 1 / XVIII марширајућа комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1897, рањен, [14.9.1916].
124. Шубић Никола, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 1 / XIX марширајућа комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1883, рањен, [14.9.1916].
125. Бошко,⁵⁵ Пеш. ландштурм рег. бр. 53, 14. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1894, рањен, [13.11.1916].
126. Црнковић Иван, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 11. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1878, мртав 29.5.1916, [13.11.1916].
127. Мачванин Живан, Регимента 3, 4. комп., Славонија, Срем, Голубинци, рођ. 1886, заробљен, Русија, [28.11.1916].
128. Бурсаћ Добривој, Пеш. ландвер рег. бр. 28, Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, заробљен, губернија Воронеш, Русија, [6.12.1916].
129. Лаурић (Лалић?) Андрија, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 10. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1881, заробљен, Италија, [6.12.1916].
130. Нералић Ђуро, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 8. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1880, заробљен у Србији, [6.12.1916].
131. Николић Светислав, Пеш. ландвер рег. бр. 28, Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1876, заробљен, Италија, [6.12.1916].
132. Гајић Живан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 7. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1894, заробљен, Италија, [21.12.1916].
133. Лалић Мијат, Пољски јегер батаљон бр. 31, 1. комп., Славонија, Стара Пазова, Голубинци, рођ. 1887, заробљен, губернија Јекатеринослав, Русија, [21.12.1916].
134. Гајић Живан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 7. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1894, заробљен, Италија, [27.12.1916].

⁵⁵ У оригиналу недостаје део документ са презименом.

135. Љубинковић Јохана Кристиан, Коњичка рег. бр. 12, Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ.1893, мртав 26.10.1915, [30.12.1916].
136. Гаић Ранко, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 4. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ.1885, заробљен, губернија Тула, Русија, [27.3.1917].
137. Костистић Сава, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 2. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1895, заробљен, Италија, [27.3.1917].
138. Ковачевић Стефан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 2. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1893, заробљен, Новгород, Русија, [27.3.1917].
139. Сечански Гаврил, Коњичка рег. бр. 12, Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1890, заробљен, Русија, [6.4.1917].
140. Карић Никола, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 11. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1897, рањен, [17.4.1917].
141. Кремер Јакоб, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 10. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1879, рањен, [17.4.1917].
142. Наглић Андрија, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 16. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1897, рањен, [17.4.1917].
143. Бошњаковић Радосав, Пеш. ландвер рег. бр. 27, Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1896, заробљен, [28.4.1917].
144. Бељић Божидар, Пеш. ландштурм рег. бр. 53, 14. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1894, рањен, [9.8.1917].
145. Арсенијевић Радован, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, техничка компанија, Славонија, Срем, Голубинци, рођ. 1893, заробљени или преминуо 30.7.1917, [8.10. 1917].
146. Љубинковић Живојин, Регимента 7, Батаљон 2, Словенија, Срем, Голубинци, рођ. 1891, рањен, [31.10. 1917].
147. Борчић Петар, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 10. комп., Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1896, рањен, [30.11. 1917].
148. Урбан Лазар, Регимента 36, Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ.1888, погинуо или заробљен 27.8.1916, [3.1.1918].
149. Лазић Спаса, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 4. комп., Хрватска, Срем, Голубинци, рођ. 1877, преминуо 14.12.1917, [30.3.1918].

150. Милутиновић Душан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 5. комп., Славонија, Срем, Голубинци, рођ. 1893, погинуо или заробљен 25.10.1917, [11.4.1918].
151. Бановчанин Миливој, Пеш. ландвер рег. 26, Славонија, Ст. Пазова, Голубинци, рођ. 1884, заробљен, [24.4.1918].
152. Терзија Прокоп(ије), Регимента бр. 7, батаљон 2, Славонија, Срем, Голубинци, рођ. 1892, заробљен или погинуо 26.1.1918, [29.4.1918].
153. Милутиновић Душан, Пеш. ландштурм рег. бр. 70, 5. комп., Славонија, Срем, Голубинци, рођ. 1893, заробљен или погинуо 25.10.1917, [20.6.1918].
154. Миличевић Душан, Пеш. ландвер рег. бр. 28, 4. комп., Хрватска, Срем, Голубинци, рођ. 1876, заробљен или погинуо 7.8.1917, [23. 7. 1918].
155. Ројендер Мијо, Пеш. ландштурм рег. бр. 79, 1. комп., Славонија, Срем, Голубинци, рођ. 1886, заробљен, Италија, [10.9. 1918].

Закључак

На Великом народном збору у Руми, 24. новембра 1918, Голубинци су, као и цео Срем, присједињени Краљевини Србији. Према резултатима пописа који је спроведен у Краљевини Срба, Хрвата и Словенаца у јануару 1921, у Голубинцима је живело укупно 4.717 становника, од којих 1.919 католика, 2.769 православаца и 26 припадника осталих конфесија.⁵⁶ Реалан демографски губитак, као последица Великог рата, код становништва Голубинаца, као и у читавој географској регији Срема, никада није утврђен. Сви злочини који су почињени над цивилним становништвом никада нису формално-правно процесуирани.

⁵⁶ У оригиналу недостаје део документ са презименом.

ИЗВОРИ И ЛИТЕРАТУРА

Необјављени извори:

Српска православна црквена општина Голубинци. Протокол умрлих православне источне цркве храма Св. Ваведења Господњег у Голубинцима за 1914 1917. годину.

Објављени извори:

Бубњевић, Љиљана. Петроварадински војни суд (1914–1917) – Аналитички инвентар XXI. Нови Сад: Архив Војводине, 2017.

Hrvatski državni arhiv. Popis stradalih: <http://prvisvjetskirat.arhiv.hr/>

Штампа:

Застава, 1921.

Jutarnji list, 1914.

Novosti, 1914.

Obzor, 1914.

Литераура:

Алексић, Снежана. Илијина прича. Нови Сад: ИК Прометеј, 2018.

Županija, Srijemska. Izvješće o stanju javne uprave u Županiji srijemskoj za upravnu godinu 1914. Vukovar: 1915.

Искруљев, Тоша. Распеће Српског народа у Срему 1914. године и Маџари. Нови Сад: ИК Прометеј, Београд: Радио-телевизија Србије, 2014.

Краљевина Југославија, општа државна статистика. Дефинитивни резултати пописа становништва од 31. јануара 1921. Сарајево: Краљевина Југославија, Општа државна статистика. 1932.

Kr. zemaljski statistički ured u Zagrebu. Popis žiteljstva od 31. prosinca 1910. u kraljevinama Hrvatskoj i Slavoniji. Zagreb: Kr. zemaljski statistički ured u Zagrebu, 1914.

Петровић, Никола. Са свих страна српски добровољци 1912–1918. Нови Сад: ауторско издање, 2005.

Радић, Радмила и Исић, Момчило. Српска црква у Великом рату 1914–1918. Београд: Филип Вишњић и Гацко: СКПД Просвјета, 2014.

Huzjan, Vladimir. „O lečenim i umrlim Srijemcima interniranim u Varaždinu 1915. i 1916. godine”. Годишњак филозофског факултета у Новом Саду, Књ. XLV, бр.1 (2020), 67-93.

Dr. Snežana B. Aleksić, Assistant professor
MB University in Belgrade
E-mail: snezanaaleksic3@gmail.com

THE POPULATION OF GOLUBINCI VILLAGE IN THE GREAT WAR – AN APPENDIX FOR STUDYING THE GENERAL PICTURE OF THE GREAT WAR IN SYRMIA

(Summary)

It is known that the Serbs in Syrmia were subject to the Austro-Hungarian army, that mobilization followed immediately after the declaration of war, and that at the same time, everything in Syrmia that had the prefix „Serbian” was declared hostile, and in the spirit of this policy, especially during the summer and in the fall of 1914, Serbs in Syrmia were exposed to discrimination, torture and reprisals in various ways. This paper provides information about the events in Golubinci village from the summer and fall of 1914, with a list of the names of civilians who were victims of the Austro-Hungarian army. List of active military personnel, who resisted the mobilizations, as well as those who joined the volunteer ranks of the Serbian Army, were also prepared. Then, there is a list of the natives of Golubinci who were thrown out of service as members of the Austro-Hungarian army during the war. Based on this list, it is possible to track the movement of Austro-Hungarian companies from the 70th Infantry and 28th Home Guard Regiments. The Great War in Syrmia left irreparable losses and consequences, but, to this day, this is still an insufficiently treated topic. Therefore, this paper, whose focus is on the population of Golubinci, who are listed by name as actors of the war events, is prepared as a contribution to the study of the general picture of the Great War in Srem.

KEY WORDS: Great War, Golubinci, Syrmia, Serbs, Orthodox, suffering.